



**Voprosy istorii estestvoznaniia i tekhniki. 2013-2021**

ISSN 0205--9606

URL - <http://vietmag.org>

All right reserved

Issue 1 Volume 33. 2012

## **INTERVIEW WITH A HISTORIAN OF SCIENCE: UNASKED QUESTIONS. MATERIALS FOR THE BIOGRAPHY OF VERA ALEKSANDROVNA VARSANOFI EVA (1889- 1976)**

**Olga Valkova**

### **Abstract**

This article uses an extensive range of previously untapped archival sources to analyze the contributions of V. A. Varsanofi eva (1889-1876) to the history of science. Varsanofi eva was a prominent geologist, the first woman to hold a Doktor Nauk degree in the geological sciences, and a full member of the USSR Academy of Pedagogical Sciences. In addition to incorporating new archival materials, the essay also provides an appendix with the texts of several original documents that are particularly important for understanding Varsanofi evas historical work and her relationships with the scholarly community. These materials include a letter to Varsanofi eva from V. I. Vernadsky, her letter to B. E. Raikov, and V. A. Obruchevs review of her work on the history of geological thought and exploration during Stalins time. The appendix also contains a bibliography of Varsanofi evas historical writings.

### **Keywords list (en):**

**Date of publication:** 01.01.2012

### **Citation link:**

Valkova O. INTERVIEW WITH A HISTORIAN OF SCIENCE: UNASKED QUESTIONS. MATERIALS FOR THE BIOGRAPHY OF VERA ALEKSANDROVNA VARSANOFI EVA (1889- 1976) // Voprosy istorii estestvoznaniia i tekhniki. – 2012. – V. 33. – Issue 1 C. 100-127 [Electronic resource]. URL: <https://vietmag.org/s020596060000616-9-1-ru-247/> (circulation date: 13.06.2021).



# **ИНТЕРВЬЮ С ИСТОРИКОМ НАУКИ: ВОПРОСЫ, КОТОРЫЕ НЕ БЫЛИ ЗАДАНЫ. МАТЕРИАЛЫ К БИОГРАФИИ ВЕРЫ АЛЕКСАНДРОВНЫ ВАРСАНОФЬЕВОЙ (1889- 1976)**

**Валькова Ольга Александровна**

## **Аннотация**

Статья посвящена анализу историко-научного творчества выдающегося отечественного геолога, первой в СССР женщины - доктора геолого-минералогических наук, академика Академии педагогических наук СССР В. А. Варсановьевой (1889-1976). Она написана на основе обширного архивного материала, преимущественно эпистолярного наследия как самой Варсановьевой, так и ее друзей и коллег, впервые вводимого в научный оборот. В приложении к статье также публикуются несколько архивных документов, важных для понимания историко-научного творчества Варсановьевой и отношения к нему научного сообщества, в том числе письмо В. И. Вернадского Варсановьевой, ее собственное письмо Б. А. Райкову, отзыв В. А. Обручева на книгу Варсановьевой «Сталинские пятилетки и развитие научной геологической мысли в СССР». Кроме того, в качестве приложения публикуется список научно-биографических работ Варсановьевой.

**Ключевые слова:** В. А. Варсановьева, А. П. Павлов, история науки, история геологии, история высшего женского образования в Российской империи

**Дата публикации:** 01.01.2012

## **Ссылка для цитирования:**

Валькова О. А. ИНТЕРВЬЮ С ИСТОРИКОМ НАУКИ: ВОПРОСЫ, КОТОРЫЕ НЕ БЫЛИ ЗАДАНЫ. МАТЕРИАЛЫ К БИОГРАФИИ ВЕРЫ АЛЕКСАНДРОВНЫ ВАРСАНОФЬЕВОЙ (1889-1976) // Вопросы истории естествознания и техники. – 2012. – Т. 33. – Выпуск №1 С. 100-127 [Электронный ресурс]. URL: <https://vietmag.org/s020596060000616-9-1-ru-247/> (дата обращения: 13.06.2021).